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Mélyen tisztelt Felsőház!
A magyar állam költségve

téséről szóló s jelenleg tár
gyalás alatt álló törvényjavas
latot az általános tárgyalás 
alapjául el nem fogadhatom 
s nem adom szavazatommal 
hozzájárulásomat ahhoz, hogy 
ennek alapján vitessék az ál
lam gazdálkodása.

Nem élek természetesen 
abban a naiv hitben, mintha 
az én állásfoglalásomnak az 
volna a következménye, hogy 
most már ebből a törvényja
vaslatból nem lesz törvény, 
hanem szavazatommal inkább 
azt kívánom demonstrálni, 
hogy a kormányzatnak gaz
dasági politákáját, amelynek 
a költségvetés pregnáns kife
jezője — nem helyeselem

Ezen állásfoglalásomra az 
a mélységes gond és aggoda
lom vezet, amellyel mindenki
nek kell a helyzetet szemlél
nie, aki csak valamelyest is 
jár künn az emberek között 
es igy ismeri az állampolgá
rok legnagyobb részének mai 
gazdasági helyzetét, látja azt, 
hogy hogyan sorvad és megy 
tönkre ma egytől-egyig min
denki, mert nincs kereseti és 
megélhetési lehetősége.

Sajnos, ezzel szemben az 
állam úgy él, úgy költekezik, 
olyan iramot diktál a költe
kezésben, mintha csupa krő- 
zus volna az állampolgár. 
Emellett a helyzet az, hogy 
ezer ember közül 4—5 él 
jómódban és gondtalanul, 995 
pedig csa máról- holnapra 
tengeti gondterhes életét.

Sokszor hallhattuk már azt, 
hogy minden nyomorúsá
gunknak Trianon az egyedüli 
oka, Én nem vagyok hajlandó 
ezt, mint megdönthetetlen 
axiómát elfogadni. Föltétlenül 
bizonyos, hogy Trianon az 
egyik főoka a nyomorúsá
gunknak, de nem az egyedüli.

Nehogy azonban tévedés 
essék. Meg vagyok győződve, 
hogy nincs a nemzetnek egy 
tagja sem, aki nem értene 
egyet a miniszterelnöknek a 
hősök emlékénél mondott 

beszédével. Ebben egyek va
gyunk s mint egy ember ál
lunk a miniszterelnök mellett 
Egyek vagyunk s bizalmunk
kal támogatjuk őt s elismer
jük a külpolitika terén elért 
sikereit. De le keli szegez
nem legalább a magam né
zetét abból a szempontból, 
hogy sokkal könnyebben és 
biztosabban érhetne el sikere 
két ezen a téren akkor, ha 
egy gazdaságilag erős nem 
zet állana a h ita megelt, ha 
mi is gazdasági érdeket ké
peznénk a külföld elöl:, mert 
bárhogy is nézzük a világ 
sorát, az erkölcsi sikereknek 
is legtöbb esetben materiális 
a háttere.

M. T. Felsőházi
Igen nehéz helyzetbe ke

rültem a tegnapi nap folya
mán, Teleszky János Úr O- 
excellenciája beszéde után, 
melyet sajnos csak a lapok
ból ismerek, mert más elfog
laltságom miatt, a tegnapi 
ülésen nem vehettem részt.

A magam részéről éppen 
a kormánynak az ipari véd 
vámokkal kapcsolatban elfog
lalt álláspontját kívántam kri
tika tárgyává tenni s Teleszky 
János Ur Őexcellenciája ép
pen a nagyobbtnérvű iparo
sítás érdekében szólalt fel.

Egy mindenképpen, általam 
is tisztelt és nagyrabecsűlt s 
általánosan elismert szakte
kintéllyel, mint ö, nem kívá
nok vitába bocsátkozni, azon
ban szó és megjegyzés nélkül 
mégsem kívánom hagyni meg
állapításait, annál kevésbé, mert 
meggyőződésem, hogy az ál
talam kiegészítésképpen mon
dandókkal ő is egyet fog ér
teni.

Ö is elismeri, hogy az 
iparvédelem következtében a 
mezőgazdaság áldozatokat hoz, 
amikor azt mondja :

„Iparunk drágábban termel, 
mint amilyen áron a külföldi 
iparcikkek hozzánk eljutnak. 
Ez az árkülönbözet az az 
áldozat, amelyet az iparoso
dás érdekében meg kell hoz
nia a mezőgazdaságnak, a 

fogyasztóközönségnek és a 
feldolgozó iparnak",

Méltóztassék megengedni, 
de én nemcsak ebben az ár
különbözetben látom azt az 
áldozatot, amit a legnagyobb 
fogyasztóközönség, a mező
gazdaság e téren meghoz

Én nemcsak a Pénzügy
miniszter által, mint a vám
jövedék kimutatott 128 mil
lió P-t, nemcsak a vámigaz
gatással felmerülő 16 millió 
P-t látom ezen a téren, mint 
tehertételt, hanem látom fő
képpen azt, hogy ez a véde
lem a főoka annak, hogy a 
kormány a mezőgazdaság 
szempontjából számba jöhető 
államokkal nem képes mező
gazdaságunk érdekében álló ke
reskedelmi szerződéseket kötni.

Azt látom, hogy ez az 
egyik főoka annak, hogy me
zőgazdaságunk elsorvad. Ez 
nem százmillióra menő kárt 
okoz, ez még millió, dókban 
sem fejezhető ki.

Xfilt kérdés előttem az is, 
hogy miért kell nekünk ipa
rilag drágábban termelnünk, 
mint a külföldnek?

Nincs nyersanyagunk, nincs 
vasunk, szenünk, bőrünk, 
nincs gyapjúnk, nincs alumí
niumunk? magasab
bak a munkabérek, mint a 
külföld ipari munkásaié?

Minderre «e;n-mel kell fe
lelnünk.

Van azonban ipari vám
védelmünk, amely mellett 
pártfogolt gyáriparnak nem 
is szükséges oly minőséget 
előállítani, ami a közönség
nek kell, a jó, mert a külföldi 
jó árunak a behozatala szinte 
lehetetlenné van téve.

Kérdem, miért kell a fo
gyasztónak megfizetnie azt a 
pluszt, amennyivel fuvardif
ferenciában és vámtételben az 
itthoni kevésbe megfelelő áru
ért többet fizet.

Meggyőződésem az, hogy 
az áldozat százszorta drágább, 
mint az általa elért eredmény, 
főképpen azért, mert a ha
szon nem munkáskezekbe, 
mint fogyasztókéba, hanem

Antal
hó 5=én.

csflft az egyesek kezébe folyik, 
akik még fogyasztói szem
pontból sem jöhetnek számí
tásba, mert hiszen az egyes 
csak egy szelet rostélyost és 
egy szelet kenyeret tud megenni, 
sonkát meg semmiesetre sem 
eszik magyart, hanem prágait. 

Iparosítsunk! magam is 
ezt vallom, mert a munkáso
kat foglalkozáshoz juttatjuk 
s fogyasztóközönséget terem
tünk a mezőgazdaságnak, — 
de nem ezen az áron.

Termeljen az ipar olyat, 
hogy ne kelljen külföldre 
menni. Mert newt áll az, hogy 
ha a magyar termék van olyan 
jó, hogy mégis inkább kül
földit veszünk.

Jut-e eszébe csak egy ma
gyar gazdának is, hogy kül
földi cséplőgépet vegyen? De 
miért nem ? Azért, mert a 
magyar van legalább is olyan 
jó, ha nem jobb, mint bár
mely külföldi.

Semmi kifogásom, ha a 
kormány, akár prémiumokkal 
is elősegíti ezt az iparágun
kat a kivitel terén. De ne 
erőltessenek olyan gyáripart 
is, amely esetleg életképtelen, 
vagy minőségileg sohasem le
het konkurrensképes, Segítse 
az ipart hitellel, vagy bármi
képp csak ne vámvédelemmel.

A magam részéről az ipar
védelem mai módját a leg- 
kardinálisabb hibának, súlyos, 
nagyon mélyreható hibának 
látom és meggyőződésem, 
hogy velem együtt millió és 
millió polgára az országnak 
látja ezt éppen igy, mert a 
saját bőrén érzi.

Miért nem isznak a mi 
szomszédaink magyar bort? 
Miért kell tönkremennie az 
ország szőlőbirtokosainak ? 
Retorzióképpen!

Miért dolgozik a román, 
a cseh, a jugoszláv 2200 
pengővel olcsóbb Fordson 
traktorral, mint a mi gazdá
ink. Csak ennél az egy tétel
nél már minden egyes katasztr. 
hold egyszeri szántásnál leg
alább 1 P-vel drágábban ter
melünk.
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50-60" n-al vannak sújtva 
olyan gyáripari cikkek is, ame
lyek itt nem is kaphatók.

M. t. Felsőházi
Nem is beszélek itt már a 

karit . • ame
lyek csakis az iparcikkek te
rén lehetségesek ! 1

A mezőgazdaság helyzete 
elképesztő Kérdem a minisz
terelnök Urat, hogy a statisz
tikai hivatal összeállitotta-e, 
vagy van e módja arra, hogy 
adatokat szerezzen nemcsak 
arról, hogy mennyi a mező
gazdaságnak a bekebelezett 
adóssága, hanem arra vonat
kozólag is, hogy körülbelül 
mennyi a be nem kebelezett 
függő adósság?

Azt hiszem, hogy elké
pesztő adatokat nyerne akkor. 
Félő, hogy a mezőgazdasági 
hosszúlejáratú hitel problémá
jának a megoldásával már 
elkésett a kormány, főképpen 
most, amikor ilyen lehetetlen 
állapotok uralkodnak a kama
tozás terén a világpiacon.

Vannak még, akiken lehet 
segíteni s éppen azért a lég 
nyomatékosabban ajánlom az 
igen tisztelt Kormánynak a 
figyelmébe a mezőgazdasági 
hitel problémájának a meg 
oldását. Adjál Uram esőt, de 
mindjárt,

A mezőgazdaság válságát 
csak még súlyosabbá teszi 
a terményáraknak a legalább 
25° 0-os áresése. Kérdem, hogy 
el tudja-e képzelni az igen 
tisztelt Kormány, hogy ezek 
mellett az állapotok mellett, 
a gazda el bírja ezt a költ
ségvetést, ezeket a terheket. 

Mert igen tisztelt Felsőház.
— Én nem nyughatom bele 
abba, hogy egy uj osztály 
van kialakulóban, melynek 
eddig a földhöz semmi jussa 
(a bankok és bandkirektorok 
kartellvezérek.) Nem elég, ha 
ezt a gazdatársadalmat az ál
lam megconsumálta és meg
emésztette, hát jönnek inas 
adóalanyok, amint ezt egy 
pénzügyigazgató és egy ál
lamtitkár szájából hallottam. 
A zazdatársadalommal él es 
bukik az ország is.

70" „ a az ország lakossá
gának legalább a gazda és a 
gazdasággal foglalkozók. S 
mit látok a költségvetésben. 
A földművelésügyi tárca az 
1400 milliós költségvetésben 
30 millió pengővel van do
tálva. A kereskedelmi tárca 
cca 26 millióval. A közgaz
dasági tárca 38 ezer pengővel.

Pedig a Pénzügyminiszter 
Ur maga azt mondja indo
kolásában :

„Földünk termőerejének 
jobb kihasználása, az okszerű 
gazdálkodás terjesztése, a mű
trágya fokozottabb használata, 
a szikesek javítása, a vizes 
területek lecsapolása, állat
tenyésztésünk fejlesztése, a 
gyümölcstermelés és baromfi
tenyésztés fokozása, a mező
gazdasági ipar fejlesztése, a 
tömegfogyasztási cikkek hazai 

előállítása, az értékesítés meg
szervezése, a kivitel fokozása 
stb. mind olyan lehetőségek, 
amelyek biztos alapját képezik 
a gazdasági élet további 
egészséges fejlődésének és 
egyben az államháztartási 
egyensúly tartósságának és 
szilárdságának.**

Hat kérdem igen tisztelt 
Felsőház, megnyugvással ve
hetem én tudomásul ezek után 
ezt a költségvetést, ahol a 
gazdasági problémák megol
dására 1400 millió pengőből 
összesen 56 millió áll rendel
kezésre. Kereken 4" „.

Igen tisztelt Felsőházi Ri- 
sum Teneatis amici! Magyar
ország állattenyésztésének fej
lesztésére 200 ezer pengő 
áll a földművelésügyi minisz
ter rendelkezésére. Partomlá
sok és vízmosások meggátlá- 
sára 10 ezer pengő.

Hiába keresem a költség
vetésben a mezőgazdasági 
kamarák mint gyermek
cipőben járó intézménynek — 
csak egy fillérrel való támo
gatását is. Azt fogja mon
dani a miniszter úr, hogy ez 
autonóm testület, gondoskod
jék a törvényadta módon 
saját maga a költségvetéséről. 

Igen tisztelt Felsőházi
Törvénnyé a költségvetés 

is csak akkor lesz, amikor a 
nemzet képviselete hozzájárul. 
Már én szeretném látni, hogy 
egy földművelésügyi miniszter, 
ha szükségesnek és jónak 
látja, ne tudna-e emellett a 
nyomorúságos költségvetése 
mellett a kamarák támogatá
sára legalább egy félmilliót 
kipréselni. Ne értsen félre en
gem az igen tisztelt földmű
velésügyi miniszter úr. Ezek
kel az eszközökkel, amik a 
miniszter úr rendelkezésére 
állanak — meghajtom az el
ismerés zászlaját — ennyit 
produkálni is még csoda.

l)e biztosíthatom az igen 
tisztelt földművelésügyi mi
niszter urat, lia én vagyok 
a földművelésügyi miniszter, 
én ilyen költségvetés mellett 
nem kívánnék földművelés 
ügyi miniszter maradni. Vagy 
talán a földművelésügyi mi
niszter nem szereti a kama
rákat? Nem látja-e a minisz
ter úr, hogy a kamarák kez
denek azzá a hellyé kifejlődni, 
ahol a kis és nagygazda és 
a munkás kezdi egymást meg
érteni. Már most inditványo- 
zont' hogy ezen a címen a 
földmivelesiigyi tárca javára 
200 ezer P vétessék fel.

Vagy nem lát a földmive- 
lési miniszter úr megoldására 
váró problémákat tárcája te
rén. Nem keli keresnie. Más 
országokban sokhelyt ingyen 
adják az oltáshoz szükséges 
szérumokat. Hogy éppen mi- 
nálunk lehetséges az az ál
lapot, hogy a szérum nálunk 
a legdrágább a világon, ez 
csak e mellett a rendszer 
mellett lehetséges. Értse, aki 
tudia !

A sok égető szükségletre 
nincsen pénz és nem történik 
gondoskodás a költségvetés
ben sem, — de rakéták gyúj
tására, tüneményes halbiolo- 
giára, a külső tartalomnélküli 
mázra, arra van.

Emellett ma olyan nagy 
az országban a gazdasági 
elesettség, hogy már igen so
kan a minden mindegy állás
pontjára kezdenek helyezkedni.

Hadik János Úr Őexcellen
ciája tegnapelőtti beszédében 
nagyon kíméletesen formulá- 
zott meg egy tételt, amikor 
azt mondotta, hogy még nem 
bizonyos az, hogy ha ma 
valaki ez országban dolgozik, 
hogy abból meg is él.

Sajnos én ezt a tételt más
ként kell, hogy formulázzam: 
majdnem bizonyos az, ha ma 
valaki dolgozik és gazdasá
gilag vállalkozik, az szinte 
biztos lehet a sikertelenségben, 
az feltétlenül tönkremegy.

Még az ősszel történt, 
hogy Pécsett találkoztam két 
zsidó ismerősömmel.

Ök sétáltak az utcán. Meg
kérdeztem tőlük, hogy mit 
csinálnak úgy egyébként, mibe 
dolgoznak ? Azt mondották, 
hogy nem csinálnak semmit, 
csak sétálnak, legfeljebb még 
statisztikát csinálnak. Csodál
kozó kérdésemre, hogy milyen 
statisztikát, azt felelték, hogy 
arról csinálnak statisztikát, 
hogy ki milyen ágban megy 
tönkre az ismerőseik közül. 
Azt mondották, hogy eddig 
már mindenféle bransból való 
ismerősük van a tönkrement 
és kényszeregyezettek között, 
csak egybői nincs: — a sé
tálók bransából.

Hogy milyen igaza volt 
ennek a két embernek — az 
sajnos szomorú valóság és 
dióhéjban benne van a mai 
egész gazdasági nyomorúság.

Nem kívánok hosszasabban 
foglalkozni agyonadminiszt- 
ráltságunkkal. Annyit mond
hatok, hogy a mai állam
polgár élete olyan, mint a 
folyton hajszolt vadé. Nincs 
egy mozdulata, nincs egy lé- 
lekzete, amit hatósági ellen
őrzés alá ne lehetne venni. 
Még jó, hogy a hatóságok 
nem élnek állandóan evvei a 
törvényadta jogukkal. Na, de 
ha aztán valakit kezelni kell, 
azt igazán el lehet kezelni.

Bizonyos az, hogy az ad
minisztráció kezd az eredeti 
céljából kivetkőzni, lassan az 
adminisztráció nem eszköz 
többé az emberek boldogu
lásának előmozdítására, hanem 
kezd egy önmagáért való 
lény lenni.

Ma igen tisztelt Felsőház 
mindenki kézben van. Ma 
országban talán ha van 
ember, aki független, 
ugyan van 10. És ennek _
állapotnak tulajdonítom leg
főképpen azt, hogy ezek az 
állapotok így tarthatják ma 
gukat, hogy nem történik 
seoríhsécr FpI UpII fátplprnptn 
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hogy sokan még csak fel se 
merik említeni illetékes helye- 
ken a hibákat és észleleteiket 
nehogy kegy vesztetté legyenek.

Pedig, igen tisztelt Felső
ház, ha mi egyedül attól a 
10 embertől, a függetlenektől 
várjuk azt, hogy segítsenek, 
akkor bizony ennek a 10 
embernek össze kellene rop. 
pannia. De merem mondani 
igen tisztelt Felsőház, itt nem 
egyedül a független emberek
nek van munkakörük, hanem 
munkaköre van minden ge- 
rinces embernek, de nemcsak 
munkaköre van, hanem köte
lessége is. Sajnos, hogy ez a 
a gerinc ma oly ritka dolog 
s végtelenül törékeny!

Mielőtt sirámaimat befejez
ném, csak egy szóval kíván
nék rámutatni a községek 
lehetetlen anyagi helyzetére 
és főképpen arra, hogy a 
községeknek kivetni engedé
lyezett 50° 0 pótadójából leg
alább 27%-ot elvesznek a 
vármegyék, 17° „ esik kb. az 
adminisztráció költségéire s 
igy csak 6° 0 jut a községek- 
nak az autonómia kiadásaira. 
Igaz különben, hogy községi 
autonómia, az igazán nincsen.

Én nem akarok szemrehá
nyást tenni az igen tisztelt 
kultuszminiszter úrnak azért 
az energiájáért, hogy a föld- 
müvelésügy költség vetésével 
szemben, majd ötszörösen 
vette igénybe — 138 millió
val az államkasszát, — mert 
ez szükségszerű folyamánya 
volt egy programmnak. De 
engedje meg az igen tisztelt 
kultuszminiszter úr, hogy meg
kérjem az ország adózói ne
vében, hogy most már mér
sékelje az iramot. Engedje 
meg, hogy a községi háztar
tások nevében vétót emeljek 
úgy nála, mint a pénzügy
miniszternél.

Ezt az iramot az adózók 
zsebe nem bírja, de nem bírja 
a közérdek sem, mert ezáltal 
lényeges, égetően szükséges más 
problémák maradnak kielégít- 
tétlenül.

Mélyen tisztelt Összkor- 
mány! Önökhöz azt a kérel
met intézem, méltóztassék az 
eddigi mostohagyermekkel, az 
ország súlyos és megoldásra 
váró gazdasági problémáival 
többet foglalkozni, a gazda
sági tárcákat bővebben do
tálni, mert biztosíthatom Önö
ket arról, hogy nem sok idő 
áíl erre már rendelkezésre.

Méltóztassék a mélységből 
kiállóknak, — a magyar me
zőgazdaság hangját végre meg
hallani, mert bizony mondom, 
hogy nem telik bele két év s 
a népjóléti miniszter úr tár
cáját kell ötszörösére, vagy 
még többszörösére dagasztani, 
mert nem lesz elegendő mene
dékház ez országban, amely 
képes lesz a tönkrement gazda
társadalmat befogadni.

A költségvetést nem 
fno-fldnm


